
در فرآيند گذار انرژي كه در حال حاضر در جهان 
طي مي شود، انتقال از سوخت هاي فسيلي به انرژي 
تجديدپذير نقش كليدي ايف�ا مي كند. تحولات 
اخير در صحنه انرژي جهاني نيز بر اهميت انرژي 
تجديدپذي�ر افزوده اس�ت. در ايران ب�ا وجود دو 
دهه فعاليت در اين بخش، متأس�فانه سهم انرژي 
تجديدپذير از سبد انرژي الكتريكي كشور ناچيز 
است. طبق اعلام وزارت نيرو قرار است طي چهار 
سال، ۱۰ هزار مگاوات به ظرفيت انرژي تجديدپذير 
اضاف�ه ش�ود. »س�اتبا« )س�ازمان انرژي ه�اي 
تجديدپذير و بهره وري انرژي برق( نيز در اين زمينه 
فراخوان داده و طي آن با ۱۲ شركت براي ۲۹ هزار و 
۸۰۰ مگاوات تفاهمنامه امضا كرده اس�ت. اين در 
حالي است كه اعلام اسامي اين ۱۲ شركت كه گفته 
مي شود خصوصي هستند، محرمانه مانده است. 
با توجه به ابهامات مطرح ش�ده و نظ�رات برخي 
سرمايه گذاران بخش خصوصي مبني بر غيرعملي 
بودن برنامه اعلام ش�ده، »جوان« بر آن شد تا در 
ميزگردي با حض�ور دكتر هاش�م اورعي، رئيس 
انجمن علم�ي ان�رژي ب�ادي اي�ران، حميدرضا 
قندهاري مديرعامل ش�ركت توربين بادي آبان، 
عليرضا غفوري فرد مديرعامل ش�ركت توس�عه 
انرژي سرآمد، بابك اميري قائم مقام شركت ايران 
تابلو و مس�عود بيژني مديرعامل شركت توسعه 
انرژي س�بز آذرآباد موضوع را به بحث گذاش�ته 
تا ضمن رف�ع ابهامات مط�رح ش�ده فرصت ها و 
چالش ها را در اين مس�ير مورد ارزيابي قرار دهد. 

»جوان«: حتماً برنامه اعلامي وزارت نيرو 
را ديده ايد. آيا پيشنهادي عملياتي در 
راس�تاي سرعت بخش�يدن به توسعه 

انرژي تجديدپذير در كشور داريد؟
مهندس قندهاري: 
متأس��فانه يك��ي از 
مشكلات در اين حوزه 
نحوه برخورد »ساتبا« 
با س��رمايه گذار بخش 
خصوصي است كه به 
جاي نق��ش حمايتي 
عملًا به مانعي اساسي 
تبديل ش��ده اس��ت، اما نكت��ه اصلي اين اس��ت كه 
دس��تورالعمل ابلاغ ش��ده اولاً نامفهوم بوده و داراي 
ابهامات فراواني است و ثانياً بر مبناي قانون دائمي نبوده 
و متكي به بودجه سال ۱۴۰۰ است، يعني هيچ اطميناني 
از اينكه در س��ال هاي بعد نيز در بودجه قرار داده شود 
وجود ندارد. نكته بسيار مهم ديگر آن است كه با توجه 
به سقف تعيين ش��ده به ميزان ۲هزارو5۰۰ ميليارد 
تومان، اين بودجه صرفاً كفاف پرداخت طرح هاي اجرا 
شده فعلي را دارد و از هيچگونه ظرفيت توسعه برخوردار 
نيست لذا مصوبه ابلاغي به ش��كل فعلي به هيچ وجه 

كمكي به توسعه انرژي تجديدنپذير نخواهد كرد. 
مهندس غفوري فرد: 
طبق محاس��باتي كه 
توسط انجمن علمي 
انرژي بادي ايران انجام 
شده اس��ت، ظرفيت 
توسعه اي سقف تعيين 
ح��دود  ش��ده 
۴۰۰ مگاوات است، در 
حالي كه برنامه اعلامي از س��وي وزارت نيرو سالانه 
۲هزارو5۰۰ مگاوات بوده، بنابراين مشخص است كه 
هيچگونه تناسبي بين برنامه اعلام شده و اعتبار مصوب 
وجود ندارد. همچنين اين روزها شاهد آن هستيم كه 
برنامه هاي متعددي براي تهاتر نفت مطرح مي شود كه 
از آن جمله مي توان به نوس��ازي مدارس در مناطق 
مرزي كشور در مقابل تحويل نفت اشاره كرد. اين روند 
موجب ايجاد اختلال و آشفتگي در بازار نفت شده و 
روش مطلوبي نيست و اثراتي در پي دارد. خلاصه اينكه 
مكانيسم وصول مالي اعلام شده از سوي وزارت نيرو 
براي توسعه انرژي تجديدپذير هم غير منطقي است و 

هم غيرعملي. 

نكت��ه بعدي آن اس��ت ك��ه بخش خصوص��ي براي 
س��رمايه گذاري در توليد برق تجديدپذير، قطعاً بايد 
چش��م انداز بلند مدتي داشته باش��د. در روش قبلي 
يعني قرارداد خريد تضميني به رغم برخي كاستي ها، 
اطمينان براي مدت ۲۰ س��ال براي س��رمايه گذاري 
وجود داش��ت، ولي در روش جايگزين يعني تهاتر با 
نفت چنين اطميناني وجود ن��دارد. نكته آخر اينكه 
روش هاي متعددي براي توس��عه انرژي تجديدپذير 
وجود دارد و كشورهاي زيادي هس��تند كه از منابع 
نفتي بي بهره اند، ولي در اين امر موفق عمل كرده اند و 
ما مي توانيم با الگوگيري از اين كشورها در اين زمينه 

اقدام كنيم. 
مهندس اميري: به 
دليل رعاي��ت نكردن 
موازين حقوقي منطبق 
ب��ر اس��تانداردهاي 
در  بين الملل��ي 
قرارداده��اي س��اتبا، 
ش��فاف نبودن روش 
محاس��به و پرداخت 
نكردن به موقع وجوه از سوي ساتبا تمايلي به مشاركت 
از سوي بخش خصوصي مشاهده نمي شود. انتظار اين 
بود كه در م��دل اقتصادي ارائه ش��ده مواردي، چون 
ضمانت اجراي��ي و جذابيت اقتص��ادي مدنظر قرار 
مي گرفت، ليكن متأسفانه چشم انداز مثبتي در اين 
زمينه وجود ندارد. نكته بسيار مهم اين است كه مدل 
ارائه ش��ده براي صنايع بزرگ و انرژي بر مثل فولاد و 
برخي موارد معدني تعريف شده، يعني جايي كه قطعي 
برق خسارات مالي س��نگين به بار خواهد آورد، براي 
ش��ركت هاي خصوصي كه علاقه مند به توليد برق از 

منابع تجديدپذير هستند، جذابيتي ندارد. 
 »ج�وان«: برنامه اعلام ش�ده را چقدر 

عملي مي دانيد؟
مهندس بيژن�ي: با 
توجه به س��ابقه امر و 
برنامه هاي اعلام شده 
تنها برخي شركت هاي 
خصولتي با استفاده از 
ارتباطات در س��طوح 
بالا وارد گود خواهند 
ش��د، ليك��ن اجراي 
۱۰ هزار م��گاوات ظرفي��ت جديد افس��انه اي بيش 

نيست. 
مهندس قندهاري: حتي با فرض محال رفع همه 
مشكلات و موانع قانوني و اجرايي، منابع مالي اعلام 
ش��ده تنها براي هزار تا هزارو5۰۰ مگاوات در چهار 
سال كافي خواهد بود و لذا اصلًا چنين ظرفيتي براي 

توسعه وجود ندارد. 
مهندس غفوري فرد: ضمن تأييد نظرات اعلام شده 
از سوي سايرين بايد بگويم كه متأسفانه اين طرح فاقد 
شرايط عملي شدن است و محاسبات نشان مي دهد 
طرح اعلام شده هيچ تناس��بي با ظرفيت هاي اعلام 
ش��ده ندارد. با توجه به مطالب ذكر شده و همچنين 
محدوديت هاي فني، مالي و اجرايي شبكه برق كشور 

برنامه ۱۰ هزار مگاوات ظرفي��ت جديد تجديدپذير 
تخيلي و رؤيايي است. 

مهندس امي�ري: ضمن تأكيد بر ل��زوم گنجاندن 
هزينه توس��عه ش��بكه در مدل اقتصادي بايد بگويم 
كه شركت هاي فولادي و معدني به دليل استفاده از 
يارانه هاي گستره در بخش برق، آب و صنايع معدني 
فروش آن به قيمت هاي بين المللي قادر خواهند بود 
طي حدود چهار س��ال، ۳ تا ۴ هزار مگاوات ظرفيت 
اختصاصي براي مصرف خود ايجاد كنند، ليكن اين 
شركت ها خصوصي نيستند و در واقع تافته جدا بافته 

به شمار مي روند. 
»جوان«: يعني اين برنامه براي مشاركت 

شركت هاي خصوصي مناسب نيست؟
 دكتر اورعي: بخش 
خصوصي واقعي، مدل 
اقتصادي پيش بيني 
ش��ده را غيرعمل��ي 
ارزيابي كرده و گام به 
ميدان نخواهد گذاشت. 
بنابراين اين احساس و 
نگراني وجود دارد كه 
طرح به نام بخش خصوصي و به كام بخش خصولتي 

طراحي شده باشد. 
مهندس بيژني: اصولاً وقت��ي فضاي جديدي براي 
كسب و كار ايجاد مي شود، روش معمول در كشور ما 
آن است كه در گام نخست متخصصان بخش خصوصي 
وارد عمل شده و ش��رايط لازم را براي سرمايه گذاري 
ايجاد مي كنند، اما پس از فراهم شدن بستر مناسب 
بخش خصوصي كنار گذاش��ته و كار به از ما بهتران 
سپرده شده و ژن هاي برتر به ميدان مي آيند! متأسفانه 
برنامه اعلام ش��ده در بخ��ش تجديدپذير هم طبق 
همين روش معمول پيش مي رود، بنابراين به نظر من 

نتيجه اي به دنبال نخواهد داشت. 
مهندس قندهاري: با روند طي شده براي اين برنامه 
به نظر مي رسد كه اساساً براي خصولتي ها طراحي شده 
است. يعني شركت هايي كه سودشان در جاي ديگري 
نهفته است و ضرر و زيان برايشان مفهومي ندارد؛ لذا با 
اطمينان مي توان گفت كه اين ساز و كار براي توسعه 

بخش خصوصي طراحي نشده است. 
مهن�دس غفوري فرد: ضمن قب��ول تمامی موارد 
اعلام ش��ده نكته دردناك تر اين اس��ت كه نهادها و 
شركت هاي خصولتي هم به دليل فضاي حاكم بر آنها 
نخواهند توانست به هدف توسعه انرژي تجديدپذير 

دست يابند. 
مهندس اميري: با توجه به تجربه زياد حاضرين در 
صحنه عمل در بخش انرژي تجديدپذير نظرات اعلام 
شده واقع بينانه اس��ت. اميدوارم برخي شركت هاي 
بزرگ بتوانند با سرعت زياد تا حدودي ظرفيت توليد 
انرژي خورشيدي را افزايش داده و از اين مسير بخشي 
از كمبود برق در تابستان سال جاري مرتفع شود. بايد 
توجه كنيم كه ما در صحنه بين المللي تعهداتي نسبت 
به كاهش آلايندگي داريم و به دليل اقدام نكردن مؤثر 
در كاهش آلايندگي در آينده اي نه چندان دور در اين 

زمينه با چالش هاي جدي مواجه خواهيم شد. 

دكتر اورعي: بله دقيقاً همينطور است، گذار انرژي 
يك فرآيند جهاني است و مسئله فراتر از تأمين برق 
در تابستان است. ضروري است برنامه ريزان كشور با 
هماهنگي بين همه س��ازمان هاي ذي ربط نسبت به 
تدوين سبدانرژي با در نظر گرفتن ميزان آلايندگي و 

تعهدات كشور در بخش محيط زيست اقدام كنند. 
جوان: پيش�نهادات عمليات�ي هم در 
راستاي فراهم شدن شرايط لازم براي 
توس�عه انرژي تجديدپذير در كش�ور 

داريد؟
مهندس بيژني: در حال حاضر بزرگ ترين مانع در 
مس��ير توس��عه اين بخش، يارانه انرژي است و ساير 
كشورها به اين واقعيت رس��يده اند كه بايد به سمت 
حذف انرژي فس��يلي حركت كنند. ليكن ش��رايط 
در كشور ما به گونه اي اس��ت كه نه مسئولان به اين 
واقعيت پي برده اند و نه فرهن��گ عمومي جامعه. لذا 
بايد به راهكاري دس��ت يافت كه منطبق با ش��رايط 

كشور باشد. 
آمار حاكي از آن اس��ت ك��ه در حال حاض��ر به طور 
ميانگين ۲5۰ سي سي نفت يا ۲/5۶ متر مكعب گاز 
براي توليد يك كيلو وات ساعت برق مصرف مي شود. 
چنانچه همين مقدار نفت يا گاز بدون اما و اگر به بخش 
خصوصي داده شود در دوره اي پنج ساله مي توان انرژي 
تجديدپذير را در مسير توسعه قرار داد. بدين ترتيب 
دو پيشنهاد مشخص قابل طرح است؛ اول اينكه وزارت 
نيرو يارانه بخش انرژي الكتريكي را حذف كند و تنها 

به نظارت بپردازد. 
در اين حالت نيروهاي بازار با ايجاد رقابت، برق فسيلي 
و تجديدپذير را سروسامان خواهند داد. راهكار دوم آن 
است كه وزارت نيرو اين اطمينان را در بخش خصوصي 
ايجاد كند كه معادل سوخت فس��يلي مصرفي را به 
توليد كنندگان انرژي تجديدپذير تحويل خواهد داد. 
البته اين اطمينان وقتي ايجاد خواهد شد كه وزارت 
نيرو دست از مالكيت و مديريت برداشته و به معناي 

واقعي كار را به بخش خصوصي بسپارد. 
مهندس قنده�اري: ب��راي توس��عه اين بخش 
نمي توان صرفاً به بودجه سالانه اكتفا كرد. با توجه 
به ماهيت بلند مدت پروژه ها ضروري است قوانين 
بالادستي به صورت دائمي تنظيم شود كه اطمينان 
لازم در بخش خصوصي براي سرمايه گذاري فراهم 
شود. مسئله مهم ديگر توسعه زير ساخت شبكه برق 
كشور است كه بايد از سوي وزارت نيرو در اين زمينه 
اقدام شود تا امكان انتقال برق تجديدپذير به شبكه 
سراسري برق كشور فراهم شده و سرمايه گذار به اين 

امر تشويق شود. 
مهندس غفوري فرد: اول اينكه وجود نهاد تنظيم گر 
بخش برق براي رهايي از تصميمات مقطعي وزارت 
نيرو امري ضروري است. همچنين بايد بورس انرژي 
با حضور همه توليدكنندگان و مصرف كنندگان فعال 
و قيمت ها بدون ملاحظ��ات دولتي به عرضه و تقاضا 
سپرده شود. من نيز بر فرآيند حذف مرحله اي يارانه 
انرژي تأكيد دارم و چنانچه قرار باشد برخي بخش ها 
از جمله مدارس و مساجد از پرداخته هزينه برق معاف 
شوند، قطعاً هزينه آن را نبايد بخش برق پرداخت كند و 
سازمان هاي مربوطه بايد مسئول پرداخت قيمت واقعي 
برق باشند. همچنين استفاده از الگوهاي بين المللي از 
جمله ماليات كربني و بازار كربن از ديگر راهكارهايي 
است كه مي توان منابع مالي لازم را براي توسعه انرژي 
تجديدپذير تأمين كرد. با تبعيت از برنامه هاي جهاني 
از جمله حركت به سوي اقتصاد كربن خنثي مي توان 
به اين مهم دس��ت يافت. در نهايت توس��عه ظرفيت 
تبادل انرژي با كشورهاي همسايه همان طور كه در 
اروپا مشاهده مي كنيم مي تواند به توسعه اين بخش 

و رفع كمبود برق كمك شاياني كند. 
مهن�دس اميري: پيش ش��رط هم��ه راهكارهاي 
اعلام شده تعامل است. چنانچه شرايطي فراهم شود 
كه ش��ركت نفت اقدام به فروش نفت كرده و درآمد 
حاصله از طريق بانك مركزي برنامه ريزي شود، همه 
ريسك هاي اين بخش از شانه بخش خصوصي برداشته 
می شود و شرايط لازم براي توس��عه سرمايه گذاري 

فراهم خواهد شد. 
دكتر اورعي: مشكلات عديده بخش برق كشور بر 
كسي پوشيده نيست و قطعاً ما در آغاز مرحله قطعي 
برق هستيم و نمي توان انتظار داشت كه پس از سال ها 
ضعف برنامه ريزي و مديريت در وزارت نيرو مشكل برق 
كشور يك شبه مرتفع شود. از طرفي پيش شرط توسعه 
انرژي تجديدپذير كوتاه كردن دست وزارت نيرو و فعال 
كردن بازار است. در حال حاضر متولي همه امور دولت 
است و متأسفانه وزارت نيرو به جاي تسهيلگري عملًا 
وارد رقابت منفي با بخش خصوصي شده است و اين 
موضوع در گزارش كميسيون اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي به هيئت رئيسه در مورد عملكرد وزارت نيرو 
در دولت يازدهم و دوازدهم كه شهريور ۱۴۰۰ ارائه شد 

به وضوح آمده است. 
نكته بعدي اينكه انتظار نمي رود با روند فعلي امكان 
توسعه ۱۰ هزار مگاواتي فراهم باشد و قطعاً جايگاهي 
براي بخش خصوصي در نظر گرفته نشده است. به نظر 
مي رسد وزارت نيرو دل به شركت هاي خصولتي بسته 
و بنا دارد به صورت چ��راغ خاموش طي قراردادهايي 
كار را به آنها واگذار كند. بدين ترتيب روال قبلي ادامه 
يافته و وزارت نيرو با حفظ جايگاه خود به عنوان ارباب 
به تمركز مالكيت، مديريت و نظارت در دستان خود 
ادامه خواهد داد. آنچه نياز است بازنگري اساسي در 
نقش حكمراني در صنعت برق كشور است و مادامي كه 
تفكر فعلي ادامه يابد نمي توان انتظار تحول در بخش 
برق داشت و بايد به فكر آن بود كه در سال هاي آتي با 

شمع روشنايي را تأمين كنيم!
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فراخواني براي توسعه نيافتن انرژي تجديدپذير!
»جوان« در ميزگردي با حضور فعالان عرصه انرژي قابليت تحقق برنامه وزارت نيرو 

براي اضافه شدن ۱۰ هزار مگاوات به ظرفيت انرژي تجديدپذير را مورد بررسي قرار داده است

مهسا گربندي
  گزارش  یک

حسین سروقامت

توزيع 1/5 ميليون بسته كمك معيشتي
 از سوي سپاه

ب�ه مناس�بت م�اه مب�ارك رمض�ان و مي�لاد ام�ام حس�ن 
مجتب�ي )ع( از ديروز)سه ش�نبه( توزي�ع ۱/5 ميلي�ون بس�ته 
معيش�تي بي�ن نيازمن�دان در سراس�ر كش�ور آغ�از ش�د. 
جانشين فرمانده كل س��پاه پاس��داران ديروز در حاشيه سيزدهمين 
مرحله از رزمايش كمك هاي مؤمنانه معيشتي سپاه سيدالشهدا )ع( 
استان تهران با بيان اينكه استقبال مردم با توجه به ماه مبارك رمضان 
از اين مرحله رزمايش چش��مگير بود، گفت: مردم كمك كننده اصلي 
اين موضوع هستند، اما ستاد فرمان اجرايي فرمان امام، آستان قدس 
رضوي و كميته امداد در اين راه نقش اساسي داشتند. مجموعه سپاه 

نيز مسئول بسته بندي و پخش اين كمك ها است. 
سردار علي فدوي گفت: به مناس��بت ماه مبارك رمضان و ميلاد امام 
حسن مجتبي )ع( از امروز ۱/5 ميليون بسته معيشتي با اجراي رزمايش 
كمك مؤمنانه بين نيازمندان در سراسر كشور توزيع مي شود. اين ماه 
يك ميهماني ويژه است و مردم در اين ماه رغبت بيشتري به كمك به 

نيازمندان حس مي كنند. 
جانشين فرمانده كل س��پاه پاس��داران خاطر نش��ان كرد: البته اين 
رزمايش ها در سراسر كشور در حال انجام است و ما در مجموعه سپاه 
كمك هاي مردمي را جمع آوري و توزيع مي كنيم. اين از تعاليم اوليه 
اسلام است كه بندگان خدا بايد به كمك نيازمندان بشتابند. اين رسم 
كمك رساني به نيازمندان به صورت رايج پس از انقلاب اسلامي و طبق 

آموزه هاي اسلامي در كشور اجرا مي شود و قابل تقدير است. 
وي افزود: از زمان��ي كه رهبر معظم انقلاب به ص��ورت مكرر فرمودند 
كمك مؤمنانه به نيازمندان انجام ش��ود، هر بار به مناس��بتي از نوروز 
گرفته تا ولادت كريم اهل بيت امام حس��ن)ع( ميليون ها كمك انجام 
شده است.  سردار فدوي يادآور شد: قسمت اعظم كمك هاي مؤمنانه 
از سوي مردم انجام مي ش��ود و خدمتگزاران سپاه توفيق جمع آوري و 

توزيع را پيدا مي كنند. 
گفتني اس��ت س��يزدهمين رزمايش كم��ك مؤمنانه س��پاه حضرت 

سيدالشهدا )ع( استان تهران در حرم امام راحل برگزار شد. 

دكتر غلامحس�ين مصاحب، »پدر رياضيات جدي�د« ايران را 
مي شناسيد؟

جامعه علمي، منزلت مصاحب را درك كرده، تلاش هاي زيادي 
در بزرگداشت وي صورت گرفته است. 

هوشنگ دولت آبادي، دوس�ت صميمي مصاحب مي گويد در 
سال ۱3۴۸ عازم سميناري در اصفهان بودم. مصاحب چندان 
اهل سفر نبود، اما اين بار خواست كه همسفر من شود. شنيده 
بود در چهارباغ، مردي به نام حاجي حبيب الله، كتابفروشي دارد 

كه مشتمل بر نسخه هاي قديمي است. 
صبح روز س�مينار، مصاحب را كنار كتابفروشي پياده كردم... 

قرارمان عصر، مهمانخانه. 
تا غروب خبري از او نش�د. رفتم چهارباغ. كتابفروش، از نفس 

افتاده، به مشتري خستگي ناپذيرش نگاه مي كرد. 
مصاحب هم كه مثل كارگري عرق ريخته، كتاب مي جست، آدم 

را ياد بخاري پاك كن هاي قديم مي انداخت!
دوس�تان! نه ه�ر گِلي سُ�فال گردد و ن�ه هر ك�وزه اي عتيق؛ 

كوزه گران قدر هر بدعت خويش دانند!
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كاهش 18 درصدي 
ورودي به زندان هاي كشور

سخنگوي قوه قضائيه، نخستين نشست خبري خود را در سال جديد 
با دست پر آغاز كرد. تعيين تكليف بيش از 5 هزار پرونده كثيرالشاكي، 
كاهش ۱۸ درص�دي ورودي ب�ه زندان هاي كش�ور و تعيين تكليف 
6 هزار پرونده ام�وال تمليكي از مهم ترين اخباري بود كه س�خنگو 
درخصوص آنها توضيح داد. وي از پنج ش�ركت متخلف دارويي هم 
گفت كه با هوش�ياري اطلاعات س�پاه به دام افتادن�د. در اين ميان 
شركت دارويي اكتووركو )صاحب برندهاي غذايي معروفي مثل اليت 
و كوپا( با جعل مدرك حدود ۹۲ ميليون يورو ارز دولتي گرفته است. 

سخنگوي دستگاه غذا روز گذش��ته در نشس��ت خبري خود با اشاره به 
برخورد قوه قضائيه با زمين خواري گفت: قوه قضائيه از دو بعد براي برخورد 
با زمين خواري اقدام كرده است. يكي از بعد پيش��گيرانه و با اجراي طرح 
حدنگاري اراضي ملي و منابع طبيعي و در اين بس��تر تاكنون بيش از ۹۳ 
درصد از اراضي ملي سنددار شده اند. اين اقدام نقش مهمي در پيشگيري از 

تجاوز به اراضي ملي و منابع طبيعي دارد. 
 رسيدگي به بيش از 5 هزار پرونده  كثيرالشاكي

ذبيح الله خداييان گفت: علاوه بر آن در برخوردهاي قضايي كه درس��ال 
گذشته با افراد س��ودجو صورت گرفت از حدود 5۴ هزار و ۷۷۰ هكتار از 

اراضي ملي و سواحل رودخانه ها و درياها رفع تصرف به عمل آمد. 
سخنگوي قوه قضائيه تصريح كرد: يكي ديگر از اقداماتي كه در سال ۱۴۰۰ 
مورد توجه قرار گرفت، رسيدگي به پرونده هاي كثيرالشاكي بود. در اين 
پرونده ها افراد متعدد و خانواده هاي زيادي درگير هستند. با اقدامات خوب 
همكاران بنده حدود 5 هزار و ۳۸ پرونده كثيرالشاكي تعيين تكليف شدند 

كه اين اقدامي بسيار مثبت بوده است. 
وي به اقدامات ساماندهي وضع زندان هاي سراسر كشور اشاره كرد و گفت: 
رئيس قوه قضائيه از همان روزهاي ابتدايي س��ال بازديدهايي از زندان ها 
داشت و بر ساماندهي زندان ها تأكيد كرد. سال، قبل هم چه از نظر كاهش 
ورودي زنداني و چه از نظر اعمال مجازات هاي جايگزين حبس، سعي شد 

به وضعيت زندانيان توجه بيشتري شود. 
خداييان ادامه داد: در مدت پنج ماه آخر سال ۱۴۰۰ حدود ۲5 هزار مورد 
بازديد از زندان از سوي مسئولان قضايي صورت گرفت. اين بازديد ها نسبت 
به سال ۹۹ با افزايش ۴۰ درصدي مواجه شده بود. همچنين در سال گذشته 
با كاهش ورودي ۱۸ درصدي به زندان ها مواجه بوديم، به طوري كه شاهد 
بوديم دو زندان در بافت كرمان و ديگري در بوشهر به لحاظ نداشتن زنداني 
تعطيل شدند. همچنين در همين مدت حدود ۸۰ هزار زنداني مورد عفو و 

تخفيف مجازات قرار گرفتند و از رأفت اسلامي برخوردار شدند. 
 تعيين تكليف 6 هزار پرونده اموال تمليكي

س��خنگوي قوه قضائيه درباره حمايت از توليد در س��ال ۱۴۰۰ گفت: با 
فعال كردن ستاد هاي حمايت از اقتصاد مقاومتي در مركز و در استان ها 
حمايت هاي خوبي از فعالان بخش اقتص��اد و كار آفرينان صورت گرفت. 
به طوري كه با تلاش مسئولان قضايي مشكل حدود ۳ هزار و 5۱۴ واحد 
توليدي برطرف شد. برخي از اين واحد ها در شرف تعطيلي بودند يا تعطيل 
شده بودند كه با رفع مشكلاتشان احيا شدند و از تعطيلي آنها جلوگيري به 
عمل آمد.  وي تصريح كرد: همچنين از ديگر اقدامات مؤثري كه در سال 
۱۴۰۰ صورت گرفت، پيگيري و ساماندهي كالا هايي بود كه در انبار هاي 
سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي، بنادر و گمركات وجود داشت. با 
پيگيري هاي صورت گرفته حدود ۶ هزار پرونده در اين راستا تعيين تكليف 

شدند كه اين موضوع نيز در جاي خود قابل توجه است. 
 حيف و ميل ۹۲ ميليون يورويي » اكتووركو«

خداييان با بيان اينكه اخي��راً رئيس جمهوري از مافي��اي دارو به عنوان 
بزرگ ترين مافياي كشور نامبرده و به استناد گزارش بانك مركزي هم پنج 
شركت دارويي بيشترين ارز ترجيحي را براي واردات دارو دريافت كرده اند، 
گفت: با گزارش سازمان اطلاعات سپاه در سال ۹۹، براي پنج شركت دارويي 
پرونده اي در دادسراي عمومي و انقلاب تهران بخش مجتمع ويژه رسيدگي 
به جرائم ويژه اقتصادي تشكيل شد. در خصوص يكي از اين شركت ها، يعني 
شركت اكتووركو )صاحب برندهاي غذايي معروفي مثل اليت و كوپا( پرونده 

با كيفرخواست به دادگاه ارسال شده است. 
وي ادامه داد: روشي كه اين شركت يا مسئولان اين شركت براي گرفتن ارز 
دولتي داشتند بدين شكل بود كه مديران اين شركت اقدام به احداث ثبت 
شركت هايي كرده بودند. از طريق آن شركت ها هم نسبت به خريد و واردات 

مواد اوليه دارو از خارج اقدام و در قبال آن ارز دولتي دريافت مي كردند. 
خداييان افزود: اين ش��ركت  از طريق جعل م��دارك، يعني فاكتورهاي 
خريد و افزايش ساختگي قيمت ها موفق ش��ده بودند مبالغ زيادي يعني 
حدود ۹۲ميليون يورو ارز دولتي اخذ كنند.بنابراي��ن به اتهام اخلال در 
نظام اقتصادي از طريق فاكتورس��ازي و دريافت چند برابري ارز از طريق 
گران نمايي مواد اوليه واردات دارو و تهيه فاكتور هاي جعلي و خلاف واقع 
تحت تعقيب قرار گرفتند. براي چهار نفر از مديران اين ش��ركت و حدود 
هفت نفر از كارمنداني كه اقدام به اخذ رش��وه كرده و همدس��ت بودند، 
كيفرخواست صادر ش��ده و پرونده در جريان رسيدگي است. طبيعتاً در 
مورد ساير شركت ها )چهار ش��ركت دارويي ديگر( هم اقدام لازم صورت 

خواهد گرفت. 
 بانك سودجويان را به دستگاه قضا معرفي نكرده است

وي در پاسخ به سؤالي مبني بر اينكه با توجه به اعلام اسامي بدهكاران بانك 
ملي از سوي سخنگوي دولت آيا اين اسامي به قوه قضائيه ارسال شده است 
و اقدامي صورت خواهد گرفت، گفت: صرف بدهكار بودن به بانك و پرداخت 
نكردن اقساط در موعد مقرر جرم محسوب نمي شود. افرادي هستند كه 
تس��هيلات بانكي را دريافت كرده اند، اما در جاي خ��ود هزينه نكرده اند. 
طبيعتاً عمل اينها جرم محسوب مي شود. بانك بايد دلايل و مدارك مربوط 
به اين سودجويان را نيز تقديم مراجع قضايي كند كه تاكنون چنين اقدامي 

انجام نشده است. 

ضرورت تأمين منابع پايدار
 براي پيشگيري از يك تكرار

افراد فاقد بيمه بيمه مي شوند؟ اما آيا بيمه اين افراد براي سال هاي 
آينده پايدار است؟ خبر وزير بهداشت درباره بيمه شدن جمعيت 6 
تا ۹ ميليون نفري فاقد هر گونه حمايت بيمه اي در نگاه نخست شايد 
خبري خوش به نظر برسد، اما اين خبر احتمالاً همين جمعيت فاقد 
بيمه را به ياد جشن بيمه همگاني س�لامت در سال ۹3 مي اندازد! 
جشني كه به مناسبت بيمه شدن ۸ ميليون ايراني فاقد بيمه در دولت 
تدبير و اميد برگزار ش��د، اما امروز دوباره همان جمعيت فاقد هر گونه 
پوشش بيمه اي هس��تند! چراكه دولت دوازدهم ديگر خود را ملزم به 
پرداخت اعتبار لازم براي بيمه ماندن اين جمعيت ندانست. افراد فاقد 
پوشش بيمه اي كشور كه به قول مسئولان دولت وقت از حاشيه نشينان 
و افراد نيازمند جامعه بودند، پس از آنكه مدتي طعم پوشش بيمه اي را 
چشيدند به يك باره از چتر حمايتي بيمه خارج شدند و دفترچه هاي 
بيمه سلامت ايرانيان كه در دست آنها بود به يك باره بي اعتبار شد. حالا 
هم همين نگراني وجود دارد. اعتبار در نظر گرفته ش��ده براي پوشش 
بيمه اي افراد فاقد بيمه از سوي مجلس شوراي اسلامي اعتبار پايداري 
نيست و بودجه اين كار به صورت س��الانه تأمين مي شود. بدين معنا 
كه امس��ال رديف بودجه اي براي بيمه افراد فاق��د بيمه در نظر گرفته 
شده است، اما ممكن است س��ال آينده دولت و مجلس براي ادامه دار 
بودن اين بيمه بودجه اي در نظر نگيرند. بر اين اساس است كه قول وزير 
براي بيمه شدن افراد فاقد بيمه ممكن است عملي شود، اما مهم تر از اين 
بيمه شدن، ماندگاري اين پوشش بيمه اي است و اينكه آيا افراد بيمه 
شده از سوي دولت در سال هاي بعد و در دولت هاي بعدي هم از پوشش 

بيمه اي برخوردار خواهند بود؟ 
اين س��ؤال با احتمال حذف ارز دارويي و انتقال به آن جدي تر و حتي 
حياتي تر هم خواهد ش��د! چراكه ه��ر چند هنوز ماج��راي حذف ارز 
ترجيحي دارو و انتقال آن به بيمه ها در هاله اي از ابهام اس��ت و نهايي 
نشده است، اما وجود جمعيتي بالغ بر ۹ ميليون نفر كه تحت حمايت 
هيچ بيمه اي قرار ندارند، بدين معناست كه اين گروه عملًا از يارانه دارو 
سهمي نخواهند داشت. پس اگر حذف ارز ترجيحي دارو محقق شود، با 
رشد ۲5 تا 5۳۰ درصدي در قيمت داروها، اين افراد در صورت بيماري 
زير بار هزينه هاي كمر ش��كن دارو و درمان خواهند شكست. گروهي 
كه چيزي نزديك به ۱۰ درصد از جمعيت جامعه را به خود اختصاص 
مي دهند و اغلب شان هم از اقشار ضعيف جامعه محسوب مي شوند. اين 
مسئله عدالت اجتماعي و به خصوص عدالت در سلامت را با چالش هاي 

جدي تري مواجه مي سازد. 
بنابراين اگر چه بيمه شدن افراد فاقد هر گونه پوشش بيمه اي از سوي 
دولت گامي مثبت و رو به جلو محسوب مي شود، اما اين مسئله پيش 
از اجرايي شدن نيازمند تأمين اعتباري پايدار در بودجه سنواتي است 
تا تجربه دولت هاي قبلي در اين باره براي مردم تكرار نش��ود و با عدم 
تخصيص بودجه براي بيمه ماندن جمعيت بيمه ش��ده در س��ال هاي 

آينده دچار عقبگرد نشويم !

علیرضا سزاوار

زهرا چیذري 

گراني خودسرانه كرايه اتوبوس مطهري
فلكه سوم تهرانپارس

سوري: با وجود آنكه طبق تصويب شوراي شهر وتأييد فرمانداري تهران 
قرار است اضافه شدن نرخ كرايه هاي اتوبوس و مترو از اول ارديبهشت 
ماه اعمال شود، اما رانندگان خط اتوبوس مطهري فلكه سوم تهرانپارس 
خودسرانه اقدام به گران كردن كرايه خود كرده اند و در صورت اعتراض 
مسافران با آنها برخورد نامناسب مي كنند. درخواست دارم مسئولان 

ذي ربط به اين قضيه رسيدگي كنند. 

س�لام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره ۸۸۴۹۸۴۴۰ شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.


